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• Az egyházi műemlékek is 

Segítségre várnak 
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• Püspök úr! A római ka-
tolikus egyház mennyire kí-
ván élni azzal a törvény ad-
ta lehetőséggel, amely biz-
tosltja az egykori egyházi 
ingatlanok visszaszerzését? 
- Az erről folyó, országos 

tárgyalásoknak magam is ál-
landó résztvevője vagyok, így 
elmondhatom, hogy a legtöbb 
é p ü l e t ü n k r e igény t t a r t unk , 
amennyiben megfelelő módon 
t u d j u k h a s z n o s í t a n i azoka t . 
Sa jnos , azonban egy részük, 
e l s ő s o r b a n a s z e r z e t e s r e n d i 
épületekre gondolok, sok eset-
ben igen elképesztő állapotban 
vannak . Vi s szasze rzésüknek 
ugyan nincs akadálya, de hely-
reállításuk már komoly gond-
dal jár, hiszen sok-sok milliót 
kellene rájuk fordítani. Ez az 
összeg viszont nem áll rendel-
kezésünkre, arra pedig a tör-
vény értelmében nincs lehető-
ségünk, hogy a megkapott in-
gatlanok egy részét értékesít-
sük, s az így befolyt pénzt a 
többi helyreállítására fordítsuk. 
Csak hasznosítás esetén vehet-
jük ismét birtokba régi épülete-
inket, felújí tásukra csak azon 
rendek esetében van jó esély, 
a m e l y e k n e m z e t k ö z i e k , így 
számí tha tnak kül fö ld i t ámo-
gatásra. Mindez pedig amellett, 
hogy elősegíti a rendek újra-
indulását, országos értékeink 
megmentését is szolgálja. 

• Csongrád megye azon 
részén, amely az ön püs-
pökségéhez tartozik, melyek 
a legégetőbb gondok? 
- Alapve tő nehézséget j e -

lent számunkra az elmúlt negy-
ven évi elhanyagoltság mellett 
az, hogy régi épületeink zöme 
vizesedik. A kisteleki , Szent 
István király tiszteletére épült 
templomra is elsősorban emiatt 
kellett rengeteget költeni. Per-
sze az, hogy a pesti úton van, 
szintén veszélyt jelent, a lég-
szennyezés káros, rongáló ha-
tásai miatt. Szegeden a Szent 
D ö m ö t ö r - t o r o n n y a l k e l l e n e 
m i e l ő b b t enn i v a l a m i t . Én 
ugyan aláírtam egy nyilatko-
zatot, amelyben lemondunk e 
m ű e m l é k r ő l , de azér t c sak 
szólnom kell a problémáról. Ez 
az épület is igen felnedvese-
dett, a víz már az első emelet 
szintjéig húzódott fel. így vi-
szont a f e s t m é n y e k te l j esen 
tönkremennek, és már potyog-
nak az ablakzsaluzatok is. Le-
het. hogy a torony maga nem 
omlik össze, de a károsodással 
p ó t o l h a t a t l a n é r t é k e k m e n n e k 

veszendőbe. Az alsóvárosi fe-
rences templom és kolostor fő 
ellensége szintén a víz, hiszen 
a pince - feltehetően csatorná-
zási problémák miatt - állan-

dóan el van árasztva. Az ön-
kormányzat ígéretet tett e gond 
okainak fe l számolására . Re-
méljük, erre mielőbb sor kerül. 

• Azi gondolom, Szegeden 
talán a Dóm és környéke 
mondható valamelyest sze-
rencsésebbnek. 
- Valóban. Ott ilyen problé-

ma nincs. A Dóm téri építé-
szeti együt tes legje lentősebb 
eleme, a fogadalmi templom 
nyugati segítséggel kapott új 
tetőzetet. Az altemplomnak az 
a része, amelyiket mi használ-
juk , most már szintén rende-
zett, de amit a szabadtéri bérel, 
egyben bitorol , az re t tenetes 
állapotban van. A püspöki pa-
lota tetőfelújítása és a felsővá-
rosi templom külső tatarozása 
a konviktus épületével együtt 
n é h á n y e s z t e n d ő v e l eze lő t t 
szintén megtörtént. A magyar-
c s a n á d i t e m p l o m u n k n i n c s 
ugyan műemlékké nyilvánítva, 
de a mondhatni, Szent Gellért-i 
időket idéző stílusával, jól il-
leszkedik az ottani román és 
szerb templomokhoz. A szőre-
gi t emplom szintén megszé-
pült. Ott korábban a dombcsű-
szás okozott riadalmat, remé-
lem, a forgalom ellenére sem 
ismétlődik meg ez a probléma. 
Makón a Szent Anna-kápolna, 
va lamint a Szent István téri 
t e m p l o m r e n d e z e t t e n v á r j a 
látogatóit . A helyreáll í táshoz 
egyébként a műemlékvédelmi 
hatóság is adott anyagi segítsé-
get. A városban lévő püspöki 
n y a r a l ó és k á p o l n a v i s z o n t 
igen megs íny le t t e az e lmúl t 
n e g y v e n éve t , de mos t már 
ezek is használhatóak. A ká-
polnát különösen szépen felú-
j í to t ták , bár a belső részben 
nem volt igazán szerencsés do-
log megépíteni a lourdes-i bar-
langot . így Csongrád megye 
hozzám tar tozó egyházi mű-
e m l é k i é r t éke i rő l ö s s z e s s é -
gében e lmondhatom: néhány 
kivételtől eltekintve megfelelő 
állapotban vannak úgy az épü-
letek, mint a szobrok. Sajnos 
a z o n b a n e n n e k t ö b b s é g é t a 
külföldiek és a hívek, de nem a 
magyar állam kiemelt támoga-
tásával tudtuk megóvni a pusz-
tulástól. Most is félő, mikorra 
ver igazán gyökeret a köztu-
d a t b a n , hogy a m ű e m l é k e k 
értékét nem az határozza meg, 
ki a tulajdonos, hiszen azok -
nemzeti kincsek lévén - ettől 
függetlenül érdemelnének or-
szágos figyelmet, törődést. 

N. Rácz Judit 

CIPOOSZTALYUNK 
a tavasz jegyében kínál 

import női szandálokat 
és cipőket 
a tavasz minden 
színében, 
férfi bőr-
és színes velúrcipőket 
nagy választékban! 

S Z E G E D 
N A G Y Á R U H Á Z 

(Folytatás az 1• oldalról.) 
• Annak idején éppen ezek 
a vásárlások váltották ki a 
közvélemény felháboro-
dását. Feltételezem, jegyző 
úr azokra a lakásokra cé-
loz, amelyekhez megyei, vá-
rosi vezetők jutottak... 
- Én nem voltam sem az ér-

tékesítők, sem a vevők között 
- vetette közbe. - A lényeg in-
kább az, hogy az önkormány-
zat először '88-ban, majd a kö-
vetkező évben alkotta meg ren-
deletét , ekkor vett lendületet 
Szegeden az értékesítés. Cím-
jegyzéke t készítettek, tilalmi 
listát is. A döntés szerint a 21 
ezer egyharmada minden to-
vábbi nélkül eladható, egyhar-
madának sorsa további elem-
zést igényel, a többit pedig in-
dokolt megtartani. A „zárolás" 
az országos rendelkezés alap-
ján - még ha az elavult is - ké-
szült, másrészt egy ekkora vá-
rosnak a lakásgazdálkodási és 
szociálpolitikai szempontjait is 
figyelembe kellett venni. És ez 
ma is így van. A demográfiai 
hullám most a középiskolák-
ban „csapkod", öt év múlva a 
lakásigénylőknél je lentkezik. 
Rendkívül sajnálatos, hogy a 
mai napig nincs egy országos 
koncepció, amely fogódzókat 
a d n a a h o g y a n t o v á b b h o z . 
Éppen ezért a képviselők leg-
jobb belátásukkal, „saját sza-
kállukra" próbálták megtalálni 
a legkedvezőbb megoldást. 

• Egy hónapja született a 
rendelet. Azt megelőzően 
kikérték-e a bérlők vélemé-
nyét? 
- Természetesen. A legkü-

lönbözőbb módon érdekelteket 

• Ötezer már elkelt 

Zsebhez mért bérlakások 
is meghallgattuk. Egy ilyen bo-
nyolult kérdésben igen nehéz 
konszenzusra jutni . Mert aki-
nek van pénze, szeretné meg-
vásárolni lakását, az sürgeti az 
értékesítést. Akinek meg nincs 
lakása és reménye se, hogy va-
laha is lesz rá pénze, az meg 
azt szeretné, ha minél több in-
gatlan a városé maradna, mert 
egyszer így rákerülhet a sor. 
Ezt a két alapigényt és a köz-
tük húzódó rengeteg egyedi t 
lehetetlen egyszerre figyelem-
be venni. Ezt nem tudta meg-
oldani a jelenlegi, de az előző 
rendeletek sem. 

• Úgy tűnt, mintha évek 
óta egy helyben topogna a 
lakásértékesítés, mintha a 
közgyűlés félne a témához 
nyúlni... 
- Leállításról szó sem volt, 

csupán nem je lö l t ek ki több 
ingatlant. Éppen azért, mert a 
már említett problémákkal pró-
báltak megbirkózni. Az önkor-
mányzati bérlakások száma 16 
és fél ezer re csökkent le, az 
e l adás f o l y a m a t o s a n za j lo t t 
n a p j a i n k i g . A f e n n m a r a d ó 
mennyiségnek is óriási a költ-
ségigénye, mert azt mindenki 
tudja, hogy a lakbérek messze 
alatta maradnak a piaci érték-
nek, az üzemeltetést sem fede-
zik. Csak annyi lakást tartha-
tunk meg, a m e n n y i v e l e lbí -
runk, ugyanakkor a másik ol-
dalon ott van a lakásgazdálko-
dás . A ké rdés ö s s z e t e t t s é g e 

miatt a lakásrendelet tárgyalá-
sakor szociálpolit ikai és lak-
b é r h a t á r o z a t o t is h o z o t t a 
testület. 

• Mik az újdonságok? 
- A tilalmi lista nem bővült, 

sőt bizottságok vizsgálják azt 
felül és elképzelhető további 
o ldás . Az e l idegení tés meg-
gyors í tha tó , három hónapon 
belül megtörténik a kijelölés, 
ha a lakók fele benne van a vá-
sárlásban. 

• Megalapozottak-e a félel-
mek: a bérlakásból előbb-
utóbb kipenderíthetik a la-
kót? 
- A rendelet védi a bérlőket. 

Feltételezi, hogy aki lakhatási 
támogatásra szorul, az nem ké-
pes megvásárolni az ingatlant. 
A jogszabály szerint nem lehet 
meg tenn i , hogy va lak inek a 
feje fölül megvegyék otthonát 
és kiköltöztessék. 

• Idáig gyakorlatilag „örö-
kölhetőek" voltak ezek a la-
kások, nagyszülőről unoká-
ra szálltak. Ezután? 
- A „szakállas" ' 7 l - e s kor-

mányrendelet még állja a sarat. 
Vagy i s a ben t l akó b i z o n y o s 
fel tételek mellett továbbra is 
megkapha t j a a bérleti j ogv i -
szonyt. 

• Mi van akkor, ha éppen 
azok a lakások maradnak 
az önkormányzat nyakán, 
amelyekről a legszíveseb-
ben lemondana? 
- Ezen már gondolkodtunk. 

Számítunk rá, hogy ilyen ese-
tekben a költség egy részét az 
önkormányzatnak kell fedezni. 
Ha megüresedik egy lakás, ak-
kor azt értékesít jük. Lakottan 
is eladhatóak és a város is vá-
sárol vissza. 

• Mi várható a lakbéreme-
és ügyében? 
- Azt mindenki tudja, hogy 

a jelenlegi összeg az albérlet-
hez képes alacsony. Ha a szo-
c iá l i s e l e m e k e t k i v e s s z ü k a 
lakbérből, akkor azoknak meg 
kell je lenniük az ál lampolgá-
rok jövede lmében . És ha így 
alakul, akkor beáll a reális lak-
bér. A jövő útja: lesznek drá-
gább polgári lakások és lesz-
nek o l c sóbbak , a l a c s o n y a b b 
komfortfokozattal. A lakóknak 
a z s e b ü k h ö z ke l l m é r n i ü k , 
hogy milyet tudnak vállalni. 

• Az imént említette, hogy 
az önkormányzat is vásárol 
vissza lakást. Milyen felté-
telekkel? 
- Ha azonnal beköltözhető 

á l lapotban kap ja meg, akkor 
akár 10-12-szeres igénybevé-
teli díjat is fizet. Ez 60 négy-
ze tmé te res inga t lanná l 6 0 0 -
720 ezer forintra rúg. (Beköltö-
zésnél 60 ezret tett le a lakó!) 
Ezzel talán már lehet mit kez-
deni. Az önkormányzat kény-
telen ezt az eszközt is alkal-
mazni éppen annak érdekében, 
h o g y a l a k á s g a z d á l k o d á s t 
mobilizálhassa. 

V. Fekete Sándor 

• E l ső közgyű lé sé t ta r to t ta 
p é n t e k e n P é c s e t t egy m é g 
igen-igen rövid előéletű egye-
sület. A Zöld-Híd megalakítói 
regionális energiaszolgáltatók, 
készülékgyár tók , és az ener-
giában érdekelt vállalkozások, 
m a g á n s z e m é l y e k . H o g y mi 
ö s z t ö n ö z t e az e n e r g i a s z o l -
gáltató részvénytársaságokat , 
amikor egyesület létrehozását 
határozták el? 

A kérdésre adott válaszában 
Tamás Miklós, a Démász Rt. 
m ű s z a k i i g a z g a t ó j a , az 
egyesület elnöke egyebek mel-
lett elmondta, a szervezet létre-

• Elnökük: szegedi 

Zöld-Hidat építenek 
hozása abból a közös felisme-
r é s b ő l és é l e n j á r ó a l f ö l d i 
gyakorlatból indult ki, amely 
szerint az energiaszolgáltatók, 
a k é s z ü l é k g y á r t ó k , a ke res -
kedelem, az önkormányzatok 
és a kapcsolódó intézmények 
érdekei egybeesnek: az energia 
hatékony felhasználása, a kor-
szerű, energiatakarékos gyárt-
mányok elterjesztése, valamint 

a környezetvédelem területein. 
A Zöld-Híd Egyesület minden 
eszközt és népszerűsítési for-
mát megragad a felhasználók, 
a lakosság tájékoztatása érde-
kében. Az egyesületi tagokon 
keresztül a mozgalom az egész 
o r s z á g o t b e h á l ó z z a . Ez év i 
p r o g r a m j a i k - k i á l l í t á s o k , 
tanácsadó oktatások, előadások 
- köréből Tamás Miklós kie-

melte a szeptemberben ugyan-
csak Pécset t meg rendezendő 
vi l lamoskészülékek a lka lma-
zásáról és a k ö r n y e z e t v é d e -
lemről szóló konferenciát. 

Az energia hatékony, taka-
r ékos f o g y a s z t á s a , a t e r m é -
szetes és a mes te rséges kör-
nyezetünk óvása társadalmi ér-
dek, közügy. Ez a hitvallás ké-
pez i a Z ö l d - H í d p i l l é r e i t . 
Mindazok, akik önmaguk szá-
mára e l fogadha tónak tar t ják, 
csat lakozhatnak, részt vehet-
nek a Z ö l d - H í d E g y e s ü l e t 
építésében. 

M. E. 

Az Alföldi Bútorgyár 
értesíti kedves vásárlóit, hogy 

ápri l is 1- jé tö l 3 0 - i g 

tavaszi bútorvásárt rendez, 
Szegeden a V a s a s Szent Péter u. 
10 . s z á m a la t t i M á r k a b o l t j á b a n , 

m e l y e n m i n d e n t e r m é k r e 
árkedvezményt biztosit. 
Minden kedves vásárlót szeretettel várnak 

az Alföldi Bútorgyár dolgozói. 

Megyei Ki mit tud? 

Az AB-AEGON Altalános Biztosító Rt. 
Szeged 1. sz. fiókja 

felvételre keres 
közép- vagy felsőfokú 
iskolai végzettséggel 
rendelkező, 
jó megjelenésű, 
tárgyalóképes 
munkatársakat 

üzletkötői munkakörbe magas kereseti 
lehetőséggel. 
Jelentkezni személyesen 
az üzleti vezetőnél 
Szeged, Kossuth L. sgt. 18-20. 

A megyében már minden el-
dönte te t t . Már legalábbis az 
idei Ki mit tud? ügyében. A 
városi döntőkből továbbjutot-
tak mérték össze erejüket va-
sárnap a Szegedi Ifjúsági Ház-
ban. A zsűri és a közönség 39 
produkciót láthatott kifogásta-
lan technikai körülmények kö-
zött. Különösen nehéz helyzet-
ben volt a zsűri, hiszen nehéz 
döntéseket kellett hoznia. 

A modern színpadi játék ka-
t e g ó r i á j á b a n egye t l en indu-
lóként jutott tovább a szegedi 
New Line csoport. A hangsze-
res zene kategóriában három 
szegedi együ t t e s m u t a t h a t j a 
meg az országos mezőnyben, 
hogy mit tud: a Nyers, a C.E.T. 
és a Nemtelen Erotika. Szintén 

szegedi Németh Attila és Mé-
száros Noémi, akik a vokális 
zenével próbálkozók között bi-
zonyultak méltónak az orszá-
gos megmérettetésre. Zöld utat 
kapot t a népdalosok közül a 
csongrádi Kacziba Ágnes. A 
néptáncosok mezőnyében Faur 
Zoltán S z e n t e s r ő l , a Maros 
Táncegyüttes Makóról, a Gu-
zsaly Táncegyüttes Szegedről, 
próbálkozhat az országos dön-
tőn. Az egyéb kategória összes 
indulója kivívta a zsűri elisme-
rését, a két paródista, a tömör-
kényi Pölös duó és a szegedi 
Bagi Iván, valamint a szegedi 
Büte Zsolt bűvész is ott lesz az 
o r szág l eg jobb Ki mit tud?-
osai között. 

K v \ 
Fotó: Révész Róbert 


